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هفته نوزدهم نمایش اینترنتی 
»چهار ایده، چهار فیلم«

نوزدهمین هفته نمایش اینترنتی گزیده فیلم های   
کوتاه انجمن سینمای جوانان ایران با عنوان »چهار 
ایده، چهار فیلم« با نمایش فیلم  های »شــمارش«، 
 »ســکه شــانس«، »زنی کــه او بــودم« و »چنج« 

آغاز شد.
در نوزدهمیــن هفتــه نمایش اینترنتــی گزیده 
فیلم های کوتاه انجمن ســینمای جوانــان ایران با 
عنوان »چهار ایده، چهار فیلم« فیلم های »شمارش« 
به کارگردانی راحیل بوستانی، »سکه شانس« ساخته 
حســین حجتی نژاد، »زنی که او بودم« به کارگردانی 
آزاده ســلیمیان و »چنج« ساخته ابوالفضل عزیزی، 
از طریــق ســرویس های نمایش اینترنتــی »وُدیو«، 
»هاشــور« و »تیوال« به نمایش در می آید. تعدادی 
از فیلم هــای موفق انجمن ســینمای جوانان ایران 
در جشــنواره های ملی و بین المللی تا پایان ســال 
بــه صورت هفتگی از طریق ســرویس های نمایش 
اینترنتی ودیو و هاشــور به  نمایــش درخواهند آمد. 
نمایش اینترنتی فیلم های کوتاه با هدف دسترســی 
آســان تر فیلم ســازان جوان بــه فیلم هــای کوتاهِ 
باکیفیت، آشــنایی هرچه بیشــتر مخاطبــان عام با 
فیلم کوتاه و همچنین استفاده حداکثری از ظرفیت 
پلتفرم هــا در زمینــه انتشــار و نمایــش فیلم های 
کوتاه، در دســتور کار انجمن سینمای جوانان ایران 
قرار گرفته اســت. گفتنی اســت این فیلم ها پس از 
یک هفته همچنان در آرشــیو این وب سایت ها قرار 
 دارد و علاقه منــدان در هر زمان به آنها دسترســی 

خواهند داشت.

 پدرانه سینمای ایران و جهان
 از شبکه نمایش

شــبکه نمایش در بخش ژانر منتخب هفتگی   
خــود فیلم هایی با مضمــون »کوهســتان« را در 
کنداکتــور خــود جانمایی کرده اســت و در بخش 
صحنه گران فیلم های »پدران در سینما« را به روی 
آنتن می برد. فیلم های ایرانی و تله فیلم ساعت ۱۳ 
این شــبکه به ترتیب فیلم های: خانم بزرگ خواب 
می بیند، دماغ، جاســوس بازی، زمانی برای درنگ، 
خیال نقش، خروس جنگی و جست وجو در جزیره 
هســتند. شبکه نمایش در بخش ژانر منتخب خود 
فیلم هایی با مضمون کوهستان را برای پخش این 
هفته در نظر گرفته اســت که به ترتیب فیلم های: 
معجزه در کوهستان، اورســت، سفر به کوهستان، 
صعود، کوهی میــان ما، رؤیای صعود و حد عمود 
از شــنبه تا جمعه ساعت ۱۹ به روی آنتن می روند. 
این شــبکه در بخش صحنه گران خود به مناسبت 
فرارســیدن روز پدر به فیلم های ســینمایی پدران 
در ســینما خواهد پرداخت که فیلم های من ســم 
هســتم، پیکــو، پدر و پســر قهرمان، بــوی پیراهن 
یوســف، در جست وجوی خوشــبختی، خانم دات 
فایر و دست های خالی از شنبه تا جمعه ساعت ۲۱ 
از این شــبکه پخش می شوند. در باکس فیلم های 
جذاب ســاعت ۲۳ این شــبکه به ترتیب: دریاسالار، 
وقتی تو خواب بودی، زندگی ابدی، ابرستاره، دنیای 
ژوراســیک ۲، آخرین جنگجوی قهرمــان و لبه تیغ 
پخش خواهند شــد. همچنین مخاطبان می توانند 
فیلم های کلاســیک این شــبکه را از شنبه تا جمعه 
ســاعت یک بامداد با عناوین: مردان، ولگرد وحشی، 
توده چســبنده، شــغل ایتالیایی، مردی از رودخانه 

برفی، دسته ژاندارم ها و شین دنبال کنند.

 نامزدهای گلدن گلوب 
در خانه بمانند

مهر: انجمــن مطبوعــات خارجی هالیــوود از   
نامزدهای هفتادوهشتمین دوره گلدن گلوب خواسته 
اســت تا برای حفظ امنیت خود و دیگران در منزل 
بمانند. در حالی که هفته پیش از اهداکنندگان جوایز 
درخواست شده بود در شب بزرگ اهدای مراسم در 
بورلی هیلتون یا »رین بو روم« نیویورک حاضر شوند، 
اما موضــوع برای نامزدها متفاوت اســت و از آنها 
خواسته شــده برای دریافت جایزه و ارائه سخنرانی 
دریافت آن، نه تنها در خانه بمانند بلکه از گردهمایی 
با دوستان و دیگر اعضای خانواده خودداری کنند. به 
عبارت دیگر برگزارکنندگان گلدن گلوب نمی خواهند 
شــاهد گردهمایی هایی مانند آن چیزی باشــند که 
بازیگران »شیتز کریک« برای مراسم امی انجام دادند 
و همه با هم در یک رویداد در تورنتو جمع شدند. به 
این منظور تهیه کننده گلدن گلوب در نامه ای خطاب 
به نامزدها که سه شــنبه بعدازظهر از طریق ایمیل 
به دستشــان رسید به آنها گفته »مهم ترین هدف ما 
این اســت که روند اجرای مراســم گلدن گلوب ۰۲۱ 
صحیح و ســالم برگزار شــود«. مراسم گلدن گلوب 
امســال به میزبانی ایمی پولــر از بورلی هیلتون در 
بورلی هیلز لس آنجلــس و تینا فی از رین بو روم در 
نیویورک انجام می شود. هفته پیش از اهداکنندگان 
جوایز خواســته شــد تا به میل خود در یکی از این 
دو مــکان حضور یابند. در این مراســم پروتکل های 
بهداشتی کووید به شدت رعایت می شود. همچنین 
از شــماری از بازیگران به عنوان ارائه کنندگان جوایز 
امســال یاد شده که شــامل آکوافینا، ســینتیا اریوو، 
خواکین فینیکس، کریســتن ویگ، آنی مامولو و رنه 
زلوگر هســتند. مراسم گلدن گلوب ۲۸ فوریه ساعت 
پنج بعدازظهر به وقت محلی )بامداد دوشــنبه ۱۱ 
اسفند( برگزار می شود. این مراسم به صورت سنتی 
باید اوایل ژانویه برگزار می شــد اما به دلیل کرونا به 

تعویق افتاد.

اصالت هنرمند

 متأســفم که اســتاد محمود کوشــان را از دست   
دادیم. اســتاد کوشــان را هرگز از نزدیــک ندیدم، اما 
در زمان دانشــجویی با آثارش آشنا شــدم و درباره او 
خوانــدم و آثارش را دیدم. همیشــه بــه خلاقیت و 
تیزهوشــی او فکر می کنم. او در حوزه فیلم برداری و 
کارگردانی بسیار درخشان بود و در دوره ای به ایتالیا و 
آلمان سفر می کند و بعد به ایران برمی گردد و همراه 
با خانواده کــه از بنیان گذاران ســینمای ایران بودند، 
مشغول به کار می شوند و بعد در ادامه فعالیت هایی 
مستقل از خانواده انجام داده و در حوزه فیلم برداری 
بسیار درخشان ظاهر می شود. بر حسب علاقه، پیگیر 
اســتادان حوزه فیلم برداری بوده و هستم و خلاقیت 
آقــای کوشــان در زمانی کــه فیلم رنگــی را با قطع 
اسکوپ فیلم برداری کرد، تحسین می کنم و می توانم 
تصور کنم چه چالش بزرگی بوده و با هنرمندی از پس 
آن برآمده است. این موضوع همیشه برایم جذاب بود 
و استاد کوشــان هم از جمله افرادی بود که با قدرت 
تجربه گرایی و تسلط در کارش آثار یگانه ای خلق کرد. 
اما همیشــه به ایــن موضوع فکر می کنــم که چقدر 
از تجربیات چنیــن هنرمندانی تا زمانــی که کنارمان 
هســتند بی بهره هستیم و سخت نیست اگر دست کم 
در دوره حیاتشــان بیشــتر از تجربیــات بی اندازه آنها 
بدانیم و بشنویم. متأسفم که از تجربیات استاد کوشان 
در ســال های حیاتشان محروم شــدیم و با دورشدن 
از ایران کمتر از او خبر داشــتیم و امیــدوارم قدردان 

اســتادان و بزرگوارانــی 
باشــیم کــه امــروز در 
می کنند  زندگی  کنارمان 
و بیشتر از آنها بیاموزیم. 
معتقدم  همیشــه  امــا 
فیلم بــرداری  هنــر  در 
نمی تــوان دســت بــه 
کپــی کاری زد. قطعا در 

ایــن حرفه بیش از هر چیز نــگاه و جهان بینی خاص 
فرد به کمک می آید. بدون تردید در آثار استاد محمد 
کوشــان نیز این تخیل و نگاه یگانــه او به اطرافش را 
می بینیــم و همین موضــوع او را متمایز می کرد. من 
نامــش را اصالت هنرمند می گــذارم و او به حق این 
اصالت را داشــت و منحصربه فرد بود و آثارش نشان 
می دهد که در کارهایش بسیار ریسک پذیر بود. محمود 
کوشــان به حق تأثیر بسیاری در ســینمای ایران و در 
 فیلم برداری داشت و نامش هرگز از یاد نخواهد رفت.

 یاد و نامش جاویدان.

 اعلام برندگان
 جوایز فیلم مستقل بریتانیا

بــا اعلام برنــدگان جوایــز فیلم مســتقل بریتانیا   
»راکس«، »خانه او« و »پدر« پیشتاز برندگان این جایزه 
ســینمایی شدند. به گزارش ایسنا و به نقل از هالیوود 
ریپورتر، برندگان جوایز فیلم مســتقل بریتانیا معرفی 
شــدند و درام »راکس« به کارگردانی »سارا گاورون« 
بــه عنوان برترین فیلم این جوایز انتخاب شــد. »کوثر 
علــی« نیز برای بازی در همیــن فیلم به عنوان برنده 
در دو شاخه بهترین بازیگر زن نقش مکمل و بهترین 
بازیگر نوظهور برگزیده شــد. علاوه بــر این، »دانجلو 
اوسی کیسیدو« از بازیگران این فیلم به عنوان برترین 
بازیگــر مرد نقش مکمل انتخاب شــد. عنوان برترین 
بازیگــر مرد ایــن دوره از جوایز مســتقل فیلم بریتانیا 
نیز بــه »آنتونی هاپکینز« برای بازی در فیلم »پدر« به 
کارگردانی »فلورین زلر« رســید. همچنین فیلم »پدر« 
در شاخه های بهترین فیلم نامه و تدوین این جوایز به 

عنوان برنده اعلام شد.

 رقابتی جدید برای فیلم کوتاه 
در جشنواره لوکارنو

مهر: جشــنواره فیلم لوکارنــو در یکی از اولین   
اقداماتی که توســط مدیر هنری جدیدش، جیونا 
نازارو، انجام شــده بخش رقابتــی جدیدی را به 
فیلم های کوتاه ساخته شــده از سوی فیلم سازان 
معتبــر اختصاص داد. نــازارو که قبلا رئیس بخش 
هفته منتقدان جشنواره ونیز بود و ماه نوامبر به عنوان 
رئیــس لوکارنو انتخاب شــد، از ایــن بخش جدید به 
عنــوان پنجره ای مهم برای ارائه آثــار کارگردان هایی 
یاد کرد که در حال آزمودن قالب های جدید و ابتکاری 
هســتند. او گفــت بخش جدید لوکارنو کــه با عنوان 
»فیلم های کوتــاه مؤلف« از آنها یاد می شــود جایی 
برای ارائه فیلم های کوتاه کارگردان های معتبر است 
تا آنجا دیده شوند. او از این بخش به عنوان یک بخش 
جدید و رقابتی یاد کرد که به نگاه های غیراســتاندارد 
فیلم ســاز، بدون اولویت برای هــر ژانری اختصاص 
یافته و به مأموریت حرفه ای لوکارنو وفادار اســت که 
کشــف صداهای جدید به سمت آینده در آن راه خود 
را باز می کننــد. با توجه به پاندمــی کرونا، فیلم های 
کوتاه گزینه ای مناســب تر برای بسیاری از کارگردان ها 
هستند و از نظر توزیع نیز از طریق رسانه های دیجیتال 
راحت تر به دست مخاطب می رسند و از نظر تولید نیز 

اقتصادی تر هستند. 
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فیلم »دشــت خامــوش« تاکنــون موفقیت های   
بسیاری در عرصه جهانی کسب کرده است. دریافت 
جایــزه بهترین فیلم بخش افق های جشــنواره ونیز 
و جایــزه بهترین فیلم از انجمــن منتقدان جهانی و 
همچنین جایزه اعتماد ملی ایتالیا از دیگر افتخارات 

این فیلم است. 
ســعید بشــیری تهیه کننده این فیلم ســینمایی 
در گفت وگــو با »شــرق« دربــاره آخرین ســفرهای 
جشــنواره ای ایــن فیلم ســینمایی گفت: »دشــت 
خاموش بعد از جشــنواره ونیــز و جوایزی که آنجا 
دریافــت کرد، در جشــنواره های اســتکهلم، توکیو، 
شب های ســیاه تالین، ســنگاپور، وایادولید اسپانیا و 
فلورانس ایتالیا و سابرســیو کرواسی حضور داشت. 
در جشــنواره سابرسیو کرواســی جایزه بهترین فیلم 

بخش مسابقه را دریافت کرد.
 در جشنواره وایادولید اسپانیا جایزه بهترین فیلم 
در بخش فیلم های اول و دوم کارگردانان را دریافت 
کرد. ضمــن اینکه فیلم از ســوی انجمن مطبوعات 
خارجی هالیــوود )HFPA( هم جهت شــرکت در 
شاخه بهترین فیلم خارجی به هفتادوهفتمین دوره 
مراســم گلدن گلوب معرفی شــد کــه در کنار فیلم 
خورشید و آن شب به مرحله بعدی راه پیدا کرد که 

البته در فهرست نهایی قرار نگرفت«.
او در بخــش دیگــری از صحبت هایــش درباره 
دعــوت از کارگردان فیلــم به هالیــوود گفت: »در 
واقع انجمن مطبوعات خارجی هالیوود با همکاری 
جشــنواره های مهــم دنیا شــش فیلم ســاز جوان 

کــه آثارشــان در ســال ۲۰۲۰ جوایز معتبــری را از 
جشــنواره های مهم جهانی دریافــت کرده اند، برای 
ســه هفته و جهت آشــنایی با صنعت فیلم ســازی 
هالیوود و چند جلسه آموزشی و دیدار با فیلم سازان 
مطرح آمریکایی دعوت کرده انــد که احمد بهرامی 
نیز جزء این کارگردانان انتخاب شده و ان شاءالله سال 

بعد عازم این سفر خواهد بود«.
بشــیری ادامه داد: »خوشــبختانه فیلم دشــت 
خامــوش تا امــروز در جشــنواره های زیادی حضور 
داشته و برای ســال آینده نیز به چند جشنواره دیگر 
دعوت شــده اســت. در همین چنــد روز اخیر فیلم 
در جشــنواره کرالای هند در بخش ســینمای جهان 

بــه نمایش درآمد و قرار اســت در ســه جشــنواره 
بین المللــی دیگر در هند حضور داشــته باشــد. در 
هجدهمین جشــنواره بین الملل چنای )۳۰ بهمن تا 
7 اسفند(، نوزدهمین جشنواره بین المللی پونا )۱4 تا 
۲۱ اسفند( و یازدهمین جشنواره بین المللی یاشوانت 
)۲۳ تا ۲۸ اســفند( شــرکت می کند. البته در ســال 
جاری فیلم در جشــنواره های دیگری در ســوئیس، 
بلژیک، لهستان، استرالیا و هنگ کنگ حضور خواهد 
داشت که به علت قوانین خاص جشنواره ها و اعلام 
 رسمی از سوی آنها ما اجازه اعلام خبر رسمی اسامی 

جشنواره ها را نداریم«.
او دربــاره عدم حضور این فیلم در ســی ونهمین 

جشنواره فیلم فجر نیز گفت: »ظاهرا یکی از شرایط 
شــرکت فیلم ها در جشنواره فیلم فجر داشتن مجوز 
یا پروانه نمایش ســینمایی است و چون فیلم دشت 
خامــوش پروانه نمایش ویدئویی داشــت ما امکان 
حضــور نداشــتیم البته درخواســت تبدیــل پروانه 
نمایش ســینمایی هــم از وزارت ارشــاد کردیم که 
متأسفانه شورای پروانه نمایش سازمان سینمایی با 
درخواست ما موافقت نکردند و با تمام اشتیاقی که 

بنده و آقای بهرامی داشتیم این امکان میسر نشد«.
او در بخــش دیگــری از صحبت هایــش گفت: 
»در ایــام برگزاری جشــنواره های ونیــز و وایادولید 
اســپانیا چندین نقد و مطلب تحلیلــی درباره فیلم 
در مطبوعات این کشــورها چاپ شــد و همچنین در 
روزنامه لیبراسیون نیز درباره فیلم مطلب مثبتی نیز 
نوشــته شــد البته در مجموع اکثر منتقدان خارجی 
نگاه مثبتی به فیلم داشتند. انتخاب دشت خاموش 
به عنوان بهترین فیلم جشــنواره ونیز توسط انجمن 
منتقدان جهانی )فیپرشــی( نیز تأییدی بر این حرف 
بنــده اســت«. بشــیری در پایــان درباره ســرانجام 
نمایش فیلــم در ایران نیز گفت: »فیلم قرار اســت 
در اکــران هنر و تجربــه به نمایــش در بیاید و فعلا 
هماهنگی های لازم هم با آقای صانعی مقدم انجام 
گرفتــه اســت و ما فقط منتظر هســتیم در شــرایط 
بهتــری و با امیــد خدا روزی که ســایه هراســناک 
کرونا از فضای اجتماعی کشــور دور شده باشد و در 
 اولین فرصت که شــاید اوایل تابستان باشد، فیلم را 

اکران کنیم«.

گروه هنر: شــیوع ویروس کرونا طی یک سال گذشته 
در تمام جهان، بسیاری از کسب وکارها را به تعطیلی 
یا ورشکستگی کشاند. سینما و فعالیت های فرهنگی 
هم از این قاعده مســتثنا نیست. تعطیلی سالن های 
سینما و بی رونقی ســینماها یکی از آسیب های سال 
کرونایــی اســت. با این حال بســیاری از کشــورها با 
رعایت پروتکل های بهداشتی توانستند طیف بیشتری 
از مخاطبان ســینما را با خود همراه کنند و برخی از 
رویدادهای هنری برگزار شــد و در مقابل در برخی از 
کشــورها، همچنان مردم روی خوشی به سینمارفتن 
نشــان نمی دهند. بازگشــایی ســالن های سینما طی 
هفته های اول ســال ۹۹ ریســک بزرگی بود و در این 
میان نمایش انگشت شــمار فیلم های روز ســینمای 
ایران، با اقبالی از ســوی مردم روبه رو نشد و به مرور 
خاموشی به ســینماهای ایران برگشت. در این میان 
اما برگزاری جشــنواره فیلم فجر بار دیگر توجهات را 
به ســالن های سینما جلب کرد. این جشنواره با تمام 
انتقادها و هشدارهای جدی، برگزار شد و عدم رعایت 
تمام و کمال پروتکل های بهداشتی حواشی بسیاری 
ایجاد کرد. با این حال برخی از طرفداران جدی سینما 
پس از ماه ها تعطیلی قدم به ســینماها گذاشــتند و 
به نظر می رســد در ادامه شــاهد رویکرد جدیدی در 
نمایش فیلم های ســینمایی و تشویق مردم به دیدن 
فیلم ها در سالن های سینمایی باشیم. اما در این میان 
نمی توان از تولیدات انبوه فیلم های سینمایی در سال 
کرونایی غافل شد. فیلم هایی که برخی با هزینه های 
بسیار زیاد به جشنواره فیلم فجر رسید و برخی دیگر 
از شــرکت در این رقابت بازماندند. اما مبالغ ساخت 
برخی از آثار سینمایی در شــرایط نه چندان مطلوب 
اقتصادی یک ســال اخیر تأمل برانگیز است. اما کمی 
بعــد از برگزاری ایــن رویداد هنری، در فهرســتی از 
ســوی جشــنواره، واریز ســهم فروش بلیت فیلم ها 
رســانه ای شــد و نام ســهامداران ۱۶ فیلم جشنواره 
سی ونهم اعلام شد. بر اساس این خبر نام اشخاصی 
چون ســجاد علیجانی، ناصر قدیرکاشانی و برخی از 
ارگان ها به چشــم می خورد که مبالغ سرمایه گذاری 
آنهــا روی فیلم های ســینمایی حاضــر در این دوره 

جشنواره فیلم فجر پرسش ها را پررنگ تر می کند.
مجید برزگر فیلم ســاز و تهیه کننده که امســال با 
تهیه کنندگی فیلم ســینمایی »مامــان« در این دوره 
از جشــنواره فیلم فجر حضور داشــت، در رابطه با 
چگونگی ســاخت پرتعداد فیلم های ســینمایی در 
سال کرونایی به »شــرق« گفت: »واقعیت این است 
که تولیدات ســینمای ایران نسبت به سال قبل کمتر 
شــده. هرچند تعداد فیلم های تولیدشــده در سال 
کرونایی هم قابل توجه اســت، تا نزدیکی جشنواره 
هم پیش بینی می شــد تعداد فیلم های ساخته شده 
کمتر باشــد. به هر حال ســاخت این تعــداد فیلم 
واقعیتــی را نشــان می دهد: اینکه در چنین ســالی 
در همــه جــای دنیا -بــا رعایت یا بــدون  رعایت - 
پروتکل های بهداشــتی فیلم ســاخته می شود و بر 
حســبِ اهمیتی که عوامل ســر صحنــه فیلم ها به 
بیمــاری می دهند -که طبیعتــا همه تلاش می کنند 
پروتکل هــا را رعایت کننــد - در نهایت باید دید چه 
میــزان و چقدر این موضوع بــرای صاحبان فیلم ها 
اهمیت دارد. اما درمورد تولیداتی که خودم در آنها 
مشارکت داشــتم صحبت می کنم. تعداد فیلمی که 
من تولید کردم که کم هم نبود، چهار فیلم شــد که 
تصمیم و مقدمات ساخت سه فیلم به پیش از کرونا 
برمی گشت و دو فیلم در دوران کرونا آماده شد و یک 
فیلم در این ایام ساخته شد. فیلم هایی که همچنان 

متعلق به سینمای مستقل است«.
او در بخــش دیگــری از صحبت هایــش درباره 
بودجه ای که برای ســاخت فیلم ها هزینه می شود، 
گفــت: »اینکه بودجــه باقی فیلم هــا از کجا تأمین 
می شــود؟ بایــد بگویــم واقعیــت ایــن اســت که 

همچنان فیلم های سینمایی مخاطب دارد. چه بسا 
مخاطبانش بیشــتر هم شده است. به این معنی که 
نمایش های آنلاین این فرصت را به وجود آورده که 
تماشــاگران فیلم ها چندبرابر شود. به این معنی که 
وقتی یک ســریال می تواند حداقل یک میلیون نفر را 
با خود همراه کند، نشــان می دهد که شاید رفتن به 
سینما حذف شده باشــد، اما دیدن فیلم ها همچنان 
ادامه دارد. همچنان این نشان می دهد که تولید لازم 
اســت و تولید هم انجام می شود و همه شرایط این 
دوران را پذیرفته انــد. اینکه بودجه های کلان چطور 
تأمیــن و فیلم های گران چطور ســاخته می شــود، 
چیزی است که سال ها رواج داشته و ربطی به دوران 
کرونا ندارد، اما اینکه این فیلم ها کجا امکان نمایش 
دارند؟ بحث دیگری اســت. تا به حال بسیار در این 
مورد صحبت شده اســت که تعداد قابل توجهی از 
فیلم ها سودشان را در تولید کسب می کنند. منظورم 
این نیســت که آدم هایی که این فیلم ها را می سازند 
ســود زیادی هنگام تولید نصیبشان می شود. منظور 
این اســت که بودجه هایی مصوب می شود که انگار 
کســی خیلی نگران بازگشــتش نیســت. مــا وقتی 
بــا بودجه هــای شــخصی و حداقلی فیلــم تولید 
می کنیم، قطعا نگــران هزینه و بودجه ای که صرف 
شــده هســتیم و باید به امکان و امکانات بازگشتش 
فکــر کنیــم. اما به نظر می رســد که بخشــی از این 
تولیدات نگران بازگشــت سرمایه شان نیستند. به هر 
حال بودجه ای که اشــخاص، ارگان ها یا ســازمان ها 
می دهند، لابد بودجه هایی هســتند که ساختنشــان 
مهم و بازگشت ســرمایه کمتر در آنها تعریف شده. 
ولی بشــخصه به امکان پخش آنلاین و نمایش های 

مختلف حداقلی سینماها فکر می کنم«.
او در بخــش دیگــری از صحبت هایــش گفت: 
»واقعیــت این اســت کــه در حال حاضــر اقبال از 
سریال ها خیلی بیشتر از ســابق شده است. دلیلش 
هم روشن است. نمی دانیم سینماها چند سال و چند 
ماه زمان می برد که بار دیگر به شرایط عادی برگردند 
و مردم با احســاس امنیت قدم به ســینما بگذارند. 
اگرچه واقعیت این اســت که در سالن های خوب و 
اســتاندارد و رعایت پروتکل هــا و فاصله گذاری ها و 
فروش ۳۰درصدی صندلی ها امنیت خیلی بیشتر از 
یک کافه یا رستوران است. اما به هر حال این نگرانی 
و عــدم امنیت در ذهن مخاطب امــروز وجود دارد. 
به همین جهت مایل اســت در خانه از طریق گوشی 
و تلویزیون فیلم و ســریال مــورد علاقه اش را ببیند. 

بنابراین سریال ســازی و تولید محتوا برای پلتفرم ها 
بسیار جدی اســت. ما در دوران بســیار مهمی قرار 
گرفته ایم و باید تصمیــم مهمی در این زمینه گرفته 
شود و امیدوارم پلتفرم ها به فیلم های سینمایی هم 
اقبال نشــان بدهند و به همان میــزان برای فیلم ها 
تبلیغات داشــته باشــند و ایــن را از جمله وظایف 
خودشــان بدانند که از تعداد مشترکان یا مخاطبان 
ســریال ها استفاده و فیلم های مهم سینمای ایران را 

به آنها معرفی کنند«.
جــواد نوروزبیگی که با فیلــم »بی همه چیز« در 
جشــنواره سی ونهم فیلم فجر شــرکت کرد و هزینه 
ســاخت این فیلم حواشــی بســیاری ایجاد کرد در 
گفت وگو با »شــرق« درباره شــرایط تولید در ســال 
کرونایی گفت: »ســالی که گذشــت به شــدت سال 
ســختی بود. ما تجربه بیماری فراگیر در سطح دنیا 
را نداشــتیم که هم زمان با چنین شرایطی کار کنیم. 
ولی امســال چنین موضوعی را تجربه کردیم و باور 
نمی کردیم که شــیوع این بیمــاری در تمامی ابعاد 
آن قدر پیچیده و گســترده باشد و با خطر جلو برویم. 
با این حال تمام تلاشــمان را کردیم که چراغ سینما 
را روشــن نگه داریم و سختی های خودش را داشت 
و با خطرات زیادی روبه رو بودیم اما به نظرم سینما 
هم در اندازه خودش جان فشــانی کرد و توانســت 
چراغ ســینما را روشــن نگه دارد اما به نظرم بدون 
حمایــت دولت در ســال آینده که همچنــان با این 
بیماری روبه رو خواهیم بود، تولید و اکران فیلم های 
سینمایی دچار مشکل خواهد شد و شاید سال آینده 
به هیچ وجه به این تعداد که امســال فیلم ســاخته 
شــد، تولیداتی نداشــته باشــیم چراکه بســیاری از 
سرمایه گذاران بخش خصوصی ساخت سریال را در 
اولویت قرار داده اند. من خیلی چشم انداز روشنی در 
سال آینده نمی بینم اما یقین دارم که سینما خصوصا 
در سال آینده حمایت های دولتی را نیاز دارد تا از این 

وضعیت عبور کنیم«.
او ادامه داد: »ســینما شــرایط خوبی نــدارد. با 
انبوهی از فیلم های اکران نشــده روبه رو هستیم که 
خــودش صدمه بزرگی در حوزه اکران اســت و باید 
فکری برای این موضوع کــرد و چالش بزرگی برای 

شورای صنفی نمایش و سازمان سینمایی است«.
نوروزبیگی در پاســخ بــه این پرســش مبنی بر 
اینکه امســال با ورود بســیاری از ســرمایه گذاران از 
بیرون سینما روبه رو بودیم و محل تأمین هزینه های 
ساخت بســیاری از فیلم ها همچنان ســؤال برانگیز 

اســت، گفت: »درباره این موضوع زیاد صحبت شده 
اســت و همه چیز در اندازه یک خبــر باقی مانده و 
هیچ نتیجه ای حاصل نشــده اســت. خواهشم این 
است که کمک کنیم ســرمایه گذار بخش خصوصی 
همین میزان که باقی مانده اســت از ســینما بیرون 
نرود. انگ هایی مثل پول شــویی و رانــت نزنیم و به 
نظرم درســت اســت که نقش بخش خصوصی در 
جشــنواره امســال کم بود، اما اگر چنیــن هم نبود، 
جشــنواره ای به این معنا نداشــتیم. شخصی که به 
این اندازه در ســینما ســرمایه گذاری می کند و محل 
درآمــدش فعالیت اقتصادی دیگری اســت را نباید 
تماما با دید منفی ببینیم. باید از حضورش در سینما 
اســتقبال کنیم. به هر حال صاحب سرمایه ای است 
و بنــا بر علاقه مندی اش به ســینما هم آمده. ما هم 
نه منبع قانونی هســتیم و نه دســتمان باز است که 
اســتعلام های لازم را مبنــی بر تمیز یــا کثیف بودن 
پول ها رصد کنیم و رده های بالای سینما هم نتوانسته 
به این موضوع رســیدگی کند. در بدترین شکلش اگر 
شــخصی قصد سوءاستفاده از سینما را داشته باشد، 
ما ناآگاه هســتیم. تلاش می کنیم متوجه شویم، ولی 
اگــر در آن اندازه که تلاش کردیم درموردش تحقیق 
کنیم، چیزی نبود به نظرم می شود با آن شخص کار 
کرد و بخش خصوصی بیشــتر در سینما درگیر شود. 
البته خوشحالم که امسال شفاف سازی شد و لیست 
مالکین فیلم ها زود اعلام شد و فکر می کنم با شرایط 
اقتصادی امسال می تواند حضور چنین اشخاصی در 

سینما قابل تقدیر باشد«.
او در پاسخ به این پرسش که یکی از پرهزینه ترین 
فیلم هــای امســال جشــنواره متعلق بــه او بود و 
همین موضوع حواشــی بســیاری ایجاد کرد، گفت: 
»هزینه های این فیلم با توجه به اینکه ســال گذشته 
تعدادی فیلم ساختم و درگیر ساخت سریال هستم، 
کمی از هزینه معمول یک فیلم سینمایی بیشتر شد. 
فیلــم چهار ماه فیلم برداری داشــت و اگر این زمان 
بــه دو ماه تقلیل پیدا می کــرد، قطعا هزینه ها کمتر 
می شــد و هزینه هایی شــبیه ســایر فیلم ها داشت. 
»بی همــه چیز« فیلــم پرهزینــه ای نبــود و اندازه 
اســتاندارد سینمای ایران ساخته شد و ریخت وپاشی 
نشــده. مگر من تهیه کننده ای هستم که گران بسازم 
و همین طــور پــول خرج کنــم؟ باید بــا بازیگران و 
عوامل صحبــت کنید که از باقی کارهایی که حضور 
داشــتند در این فیلم کمتر دستمزد گرفتند و به دلیل 

فیلم نامه خوب بسیاری به این کار جذب شدند«. 

آیا سینما با سرمایه های شخصی سر پا می ماند؟

بشیری: »دشت خاموش«  در هنر و تجربه اکران خواهد شد
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